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Vánoční přání
Vážení a milí spoluobčané,
čas rychle ubíhá, a tak se ocitáme 
opět v blízkosti těch nejkrásnějších 
svátků v roce. Věřím, že Vánoce 
jsou pro každého člověka symbolem 
lásky a pokoje, a to i v dnešní velmi 
polarizované společnosti.

V íc než kdy jindy si uvědomuje-
me, co pro nás znamená rodi-
na, zdraví, přátelství či vlídné 

slovo. Vánoce přímo vybízejí k tomu, 
abychom zakusili sílu společenství, 
a to v rodině, mezi přáteli nebo v na-
šem sousedském soužití v rámci naší 
obce. Máme čas se v této době zastavit 
a zamyslet se nad tím, co je důležité, 
a radovat se z toho, co máme. Ano, ně-
kteří se mohou cítit uraženi, dotčeni, 
protože nelze vždy vyhovět ani se za-
líbit všem. Křesťané o Vánocích osla-
vují narození Spasitele, žádný jiný ta-
kový se již nenarodí a ani já nemohu 
a nedokáži vše zařídit a vyřídit ke spo-
kojenosti všech.

Velmi rád bych také poděkoval 
všem dobrovolníkům a členům jed-
notlivých spolků v obci, kteří věnují 
svůj volný čas ve prospěch nás všech, bez jejich nasaze-
ní by se většina akcí v naší obci nemohla uskutečnit. Dě-
kuji i všem „bezejmenným“, kteří zvelebují místo, kde ži-
jeme, třeba i jen sekáním trávy na obecních pozemcích, 
hrabáním listí, úklidem odpadků, protože jim není lho-
stejné, jak to vypadá před jejich plotem. Všem vám patří 
obrovský dík.

Vážení spoluobčané, využívám této příležitosti a rád 
bych vám jménem svým, jménem zastupitelů a pracovní-
ků obce popřál klidné a požehnané vánoční svátky, pev-
né zdraví a i kousek toho tolik potřebného štěstí v roce 
2025. Těším se s mnohými z vás na setkání na našem 
tradičním Vánočním zastavení v pátek 20. prosince.

Petr Sklenář, starosta
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ZO souhlasilo s výběrem dodavatele a podpisem 
smlouvy na nákup komunálního vozidla pro 
obec v celkové hodnotě 2,3 mil. Kč bez DPH.

ZO souhlasilo s výběrem dodavatele na pořízení 
změny č. 1 územního plánu za cenu 345 tis. Kč. 
Územní plán je měněn z vlastního popudu obce. Zadání 
bylo předáno k posouzení krajskému úřadu a obsahuje 
tyto požadavky:
• konverze stávající podoby územního plánu do jednot- 
 ného standardu územních plánů (dle § 59 stavebního 
 zákona a vyhlášky ke stavebnímu zákonu);
• prověření aktualizace ploch s rozdílným způsobem 
 využití na základě změny podkladní mapy;
• aktualizace zastavěného území;
• prověření zrušení podmínky zpracování územní stu- 
 die (ÚS 1). V případě zrušení se na toto území aplikují 
 prvky regulačního plánu (sklon střechy, materiály, 
 vjezdy, plochy – aby byl zachován ráz historického 
 území).
• zapracování vyhotovené územní studie (ÚS 2) 
 do územního plánu;
• prověření možnosti vedení obecního vodovodu vedou- 
 cí ze Senohrab připojením na VDJ Peleška;
• prověření doplnění přípustnosti doplňkových staveb 
 v plochách BV, BI a SV a prověření podmínky prosto- 
 rového uspořádání pro drobné a jednoduché stavby 
 na pozemcích rodinných domů nebo staveb pro rodin- 
 nou rekreaci;
• prověření snížení minimální velikosti pozemku u lo- 
 kality BI5;
• prověření snížení ochranného pásma lesa z 50 m 
 od okraje lesa na 30 m;
• prověření vyloučení výroben energií z obnovitelných 
 zdrojů v nezastavěném území;
• prověření textové části a případně její úprava včetně 
 regulativů ploch s ohledem na změny vyvolané poža- 
 davky nového stavebního zákona.

Po vyjádření ze strany krajského úřadu bude návrh zpra-
cován a předložen k veřejnému projednání.

ZO souhlasilo s prodejem části obecního pozem-
ku o rozloze 8 m2 parc. č.  1007/22 za celkovou 
cenu 8 Kč. Obec v minulosti obdržela tento pozemek 
bezúplatně od dárkyň, které zapomněly na to, že jejich 
sousední pozemek tak nebude napojen na komunikaci. 

Z tohoto důvodu zastupitelstvo přistoupilo ke zpětnému 
prodeji části tohoto pozemku. Dárkyně uhradily navíc 
ještě dar ve výši 2 000 Kč a uhradily i správní poplatek 
za vklad do katastru.

ZO souhlasilo s navýšením ceny za využívání 
„sběrného dvora v Senohrabech“ o 40 tis. Kč 
na celkových 200 tis. Kč/rok.

ZO aktualizovalo zřizovací listinu organizační 
složky obce – Jednotka sboru dobrovolných hasi-
čů Hrusice. Zřizovací listina musela být aktualizována 
z důvodu, že byla údajně vydána zastupitelstvem obce dne 
26. prosince 2013. Jelikož se žádné takové zastupitelstvo 
na druhý vánoční svátek nekonalo a zastupitelstvo tedy 
ve skutečnosti žádnou zřizovací listinu nevydalo, bylo 
nutné i tuto skutečnost napravit. Jedná se o organizační 
složku obce, na kterou obec čerpá dotace. Dále obsahova-
la formální chyby v podobě špatného IČO a nebyla defino-
vána kategorie jednotky JPO, jak předepisuje legislativa.

ZO souhlasilo s uzavřením pracovněprávního 
vztahu se zastupiteli Davidem Čihákem, Petrem 
Sklenářem a Miroslavem Strnadem, a to v rámci 
plnění úkolů v rámci Jednotky sboru dobrovol-
ných hasičů Hrusice. Jelikož jednotka je organizač-
ní složkou obce, členové jednotky, ač vykonávají službu 
zcela bezúplatně, musejí mít uzavřenou smlouvu s obcí 
Hrusice, tedy pracovněprávní vztah. Protože vykonávání 
pracovněprávního vztahu pro obec členem zastupitelstva 
podléhá podle zákona o obcích schválení ze strany zastu-
pitelstva, muselo zastupitelstvo souhlas odhlasovat.

ZO souhlasilo se změnou DSO Ladův kraj na Spo-
lečenství obcí Ladův kraj a se související změnou 
stanov. Novela zákona o obcích zavedla novou formu 
meziobecní spolupráce, platnou od 1. ledna 2024. Tato 
novela navazuje na stávající dobrovolné svazky obcí a za-
měřuje se na koordinaci veřejných služeb v mikroregio-
nálním kontextu. Dále například umožňuje zřídit pozici 
sdíleného úředníka, zřídit obecní policii a další.

ZO schválilo rozpočtové opatření č. 9/2024.

ZO schválilo rozpočet obce Hrusice pro rok 2025. 
Rozpočet je sestaven jako přebytkový. Závaznými uka-
zateli pro plnění rozpočtu jsou paragrafy.

Zasedání zastupitelstva
Vybíráme některé body ze zasedání zastupitelstva obce konaných 12. listopadu a 10. prosince 2024. 

Kompletní zápisy ze zasedání včetně příloh naleznete online na webových stránkách obce  
v aplikaci www.uzob.cz. 
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ZO zplnomocnilo starostu obce ke schválení poslední-
ho rozpočtového opatření za rok 2024 v plném rozsahu, 
tj. v příjmech a ve výdajích, a zároveň mu uložilo povin-
nost informovat zastupitele obce o všech takto provede-
ných opatřeních na nejbližším zasedání zastupitelstva.

ZO stanovilo k 1. lednu 2025 cenu vodného ve výši 
45,01 Kč/m3 s DPH a cenu stočného ve výši 58 Kč/m3 
s DPH.

ZO stanovilo odměny za výkon jednotlivých funkcí neu-
volněných členů zastupitelstva takto:
• místostarosta – 4 225 Kč

• předseda výboru – 4 225 Kč
• člen zastupitelstva bez dalších funkcí – 2 113 Kč

ZO udělilo mimořádnou odměnu starostovi obce za činnost 
pro obec nad rámec jeho povinností ve výši 30 000 Kč.

ZO schválilo rozpočtové opatření č. 10/2024.

Hurá! Je tu Nový rok 2025!
A je už skoro tradicí oslavit

ho venku a pohybem.
Zachráníme společně zlaté
vlásky princezny Lociky?

01.01.2025 OD 14.00-16.00 HOD

S T A R T U J E M E  PŘE D  O B E C N Í M
ÚŘA D E M  V  H R U S I C Í C H

NOVOROČNÍ
ZÁCHRANA

ZLATÝCH VLÁSKŮ
aneb 

Miniorienťák 2025

První zasedání zastupitelstva obce  
v novém roce se uskuteční

14. ledna 2025 v 18.30 hodin  
v budově obecního úřadu
s možností sledování on-line.
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Úprava parčíku mezi zastávkami bus
Zastupitelstvo na svém říjnovém zasedání rozhodlo 
o úpravě parčíku mezi zastávkami autobusů na návsi. 
Vybralo variantu bez vodního prvku a zároveň zahrad-
níka, který park upraví. Koordinaci si vzal na starosti 
zastupitel Jan Kopecký. V parčíku byly vysazeny nové 
stromy, květinové záhony, trvalky a tráva. Aby parčík 
vypadal opravdu celkově hezky, rozhodli jsme doda-
tečně i o výměně autobusových zastávek, jelikož staré 
zastávky měly poškozené lavičky a skleněnou výplň. 
Nové zastávky mají v sobě integrovány i informační pa-
nely. S ohledem na technologickou přestávku v podobě 
vytvrdnutí betonových patek nebylo možné přístřešky 
instalovat obratem, ale doufáme, že nyní, když si toto 
vydání pročítáte, jsou již zastávky instalovány. S orga-
nizátorem dopravy byla zároveň domluvena i výměna 
zastávkových označníků. V rámci celkové úpravy bylo 
dohodnuto ve spolupráci s nadací Partnerství a jejich 

aukcí pro přírodu – Stromy osobností vysazení lípy Jo-
sefa Lady. Lípa je vysazena na místě v minulosti uschlé 
lípy.  Snad se tedy nový park líbí.

Vysazení nových stromů
V rámci podzimu jsme v sadu na bývalé skládce cestou 
k Hubačovskému rybníku nahradili 9 uschlých nebo 
škůdci zničených ovocných stromů. Dále jsme v ulici Jo-
sefa Lady vysadili 10 lip, a to u Památníku a za dálničním 
mostem.

Oprava uliční vpusti
Na křížení ulic Josefa Lady a Nad Hrušovem jsme na-
hradili nevyhovující odtokový žlab tzv. horskou vpustí. 
Věříme, že tím naprosto eliminujeme zatékání dešťových 
vod z našich komunikací do nemovitostí v ulici Nad Hru-
šovem.

Zimní údržba a dopravní značení
Dopravní policie nás upozornila, že bychom měli 
lépe informovat řidiče o úsecích místních komu-
nikací, které v zimě neudržujeme. Informaci sice 
máme v našem mapovém portále, ale pro návštěv-
níky je třeba mít i upozornění v podobě doprav-
ního značení. Stačilo by na začátku obce uvést in-
formaci, že vybrané úseky místních komunikací se 
neudržují, ale přistoupili jsme k variantě, že jsme 
vybrané komunikace označili tabulkou: „komuni-
kace se v zimě neudržuje“. Obec upravuje pouze 
komunikace ve svém vlastnictví nebo komunika-
ce, na kterých vykonává správu. Na komunikacích, 
které nevlastní nebo správu nevykonává, zimní 
údržbu neprovádí. Dále zimní údržbu v souladu 
s legislativou nemusí vykonávat na komunikacích, 
které obec určí, převážně pro nepatrný dopravní 
význam či prostou nedostupnost komunikace pro 
zimní techniku. Plán zimní údržby s časováním 
naleznete na našem mapovém portálu na strán-
kách obce v sekci Občan.

V rámci revize dopravního značení jsme do-
plnili hmotnostní omezení na dálniční nadjezd 
v ulici Josefa Lady, omezili jsme vjezd náklad-
ních vozidel do ulic Hubačovská (horní část) 
a ulic K Březině. Dále jsme požádali stavební úřad 
o předběžné užívání ulice Zahradní, tam je insta-
lována dopravní značka obytná zóna, což mimo 
jiné znamená, že řidič nesmí parkovat vozidlo 
na této komunikaci, maximální rychlost je stano-
vena na 20 km/hod. a při výjezdu z této komu-
nikace řidič dává přednost ze všech směrů. Dále 

Zprávy z obecního úřadu
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dojde k posunu začátku obce na ulici Turkovická už před 
křížení s ulicí U Truhlárny. V neposlední řadě si dovoluje-
me informovat, že kamerový systém v ulici Pod Kouty je 
vyzkoušen a vozidla, která nejsou oprávněna k průjezdu, 
jsou předávána ke správnímu řízení MěÚ Říčany. Typicky 
se jedná o vozidla, která projedou jakoukoliv vjezdovou 
kamerou do obce a obec následně opustí ulicí Pod Kouty 
a obráceně.

Protihluková stěna kolem dálnice bude!
Po letech marných bojů a rozporování výsledků měře-
ní jsme prorazili! Ředitelství silnic a dálnic uznalo naše 
námitky a společně jsme uzavřeli memorandum o řešení 
protihlukových opatření v naší obci. ŘSD nyní začíná při-
pravovat protihlukovou studii, následně projekt a výbě-
rové řízení na zhotovitele. Nejpozději v roce 2026 bychom 
pak mohli mít protihlukovou stěnu postavenou.

Svoz a poplatky za odpad v roce 2025
Plán svozu odpadů od nemovitostí najdete tradičně 
na zadní straně tohoto vydání. Pokud jste příznivcem 
aplikací, stáhněte si do telefonu aplikaci Můj odpad 
od FCC. V aplikaci vidíte termíny svozů a můžete si i na-
stavit připomínku třeba den před svozem, abyste nádoby 
nezapomněli vyndat.

Poplatky za svoz a likvidaci odpadů zůstávají v roce 
2025 stejné.

Poplatek za nemovitost, kde není možný individuální 
svoz, jsou ve výši 1 440 Kč. Upozorňujeme, že majitelé 
více nemovitostí v obci musejí s ohledem na zákon o od-
padech zaplatit odpad za všechny nemovitosti. Někteří 
zde tak již mají značný dluh.

Platby můžete provádět od 6. ledna 2025 do 28. února 
2025. Předpis plateb nerozesíláme. Platby (včetně nájmů 
pozemků, psů atd.) si můžete zobrazit v aplikaci Služby 
na webu, přes kterou můžete rovnou poplatky také uhra-
dit. Přihlášení do aplikace funguje přes národní identitu. 
Poplatky můžete dále uhradit přes platební portál nebo 
na pokladně obecního úřadu. V případě platby na dálku 
vám bude známka na popelnici doručena. Pokud chce-
te změnit frekvenci či velikost nádoby oproti minulému 
roku, kontaktujte, prosím, do konce roku obecní úřad. 
Veškeré informace naleznete na stránkách obce, a to 
v sekci Občan-místní poplatky.

Důrazně upozorňujeme, že občané s vlastní nádobou 
na komunální odpad nesmějí využívat společné nádoby, 
v případě jednorázového navýšení kapacity si jsou nuce-
ni na obecním úřadě zakoupit pytel s logem svozové spo-
lečnosti. Občané, kteří využívají společné nádoby, mají 
na měsíc alokováno 120 l, tedy žádné vyklízení chat atd. 
Podnikatelé jsou povinni nás informovat o skutečnosti, 
jak likvidují odpad z podnikatelské činnosti, a bez sou-
hlasu obce nesmějí využívat obecní systém odpadového 
hospodářství, tedy ani společné nádoby na tříděný od-
pad. Velkoobjemový a nebezpečný odpad či pneumatiky 
můžete odkládat vždy třetí sobotu v měsíci do sběrného 
dvora v Senohrabech, a to v ceně poplatku za odpad. Sta-
vební odpad obec nepřebírá, musíte si řádně likvidovat 
na své náklady.

Změny v autobusové dopravě
Od neděle 1. prosince 2024 došlo ke změně jízdních řádů. 
Naše linky obsluhují jiní dopravci, konkrétně ČSAD 
POLKOST. Středočeský kraj, jako organizátor dopravy, 
vyjednal nové, desetileté smlouvy. Zároveň zvýšil kom-
fort a zavedl standardy autobusové dopravy, kdy všechny 
autobusy musejí splňovat: bezbariérovost, celovozovou 
klimatizaci, látkové polstrované sedačky, digitální infor-
mační displeje včetně vnitřních LCD obrazovek,  jednot-
ný červenošedý vnější design vozidel. Všichni dopravci 
musí poskytovat on-line informace o poloze svých vozidel 

do jednotného dispečerského systému, 
vozidla musí být čistá, řidiči nesmějí 
odjíždět ze zastávek napřed oproti jízd-
nímu řádu a musí dodržovat předepsa-
né návaznosti. Odbavovací systém musí 
akceptovat také platby kartou.

V dubnu jsme vás ve spolupráci s or-
ganizátorem dopravy požádali, abyste 
nám zaslali návrhy na změny jízdních 
řádů. Pár připomínek se sešlo a bylo 

jim i ze strany organizátora dopravy vyhověno. Na lince 
490 bude spoj v úseku Stříbrná Skalice (10:32) – Ond-
řejov (10:47) nově veden po celé trase linky až do Stran-
čic (příjezd 11:12). Celotýdenně budou zavedeny spoje 
v úseku Ondřejov (23:01) – Strančice (23:25) a Strančice 
(0:00) – Ondřejov (0:25).

Linka 651 bude v pracovních dnech operována bez 
ohledu na školní vyučování, tedy po celý rok. Byla zave-
dena obslužnost linky i o víkendech a dnech pracovního 
klidu. Zřízení zastávky Hrušov není bohužel z důvodu 
plánované rekonstrukce krajské silnice možno v tuto 
chvíli realizovat. Není možné v dnešní době zřídit za-
stávku autobusu bez normované zastávky. Jelikož Stře-
dočeský kraj bude na ulici Hlavní stavět opěrnou zeď, 
není možné nyní zastávku postavit. Vedení po místní 
komunikaci Josefa Lady bude možné zřídit až po opravě 
dálničního nadjezdu.



ZPRÁVY Z OBCE

› 6 ‹

P řání pohodových svátečních dní uvádí toto 
číslo Hlasu Hrusic, v této části navazujeme 
dalšími doručenými blahopřáními.

Redakce HH se také připojuje a přeje vám 
spoustu nezapomenutelných zážitků, radost-
ných chvil a šťastných okamžiků, které vás posílí 
pro dny, kdy bude trochu méně světla. Kouzelné  
Vánoce a co nejvíce prosluněný nový rok 2025.

Vážení sousedé,
předně bych vám chtěl v tomto předvánočním čase popřát, 
abyste nadcházející nejkrásnější svátky v roce strávili 
v klidu, pohodě a radosti se svými nejbližšími.

V ánoce jsou především časem, kdy bychom měli 
na chvíli zpomalit, zapomenout na každodenní 
starosti a užít si je naplno, ať už u tradičního stro-

mečku, při pečení cukroví, nebo při procházkách zimní 
krajinou.

Zároveň mi dovolte popřát vám vše dobré do nové-
ho roku 2025. Ať je pro vás nový rok plný zdraví, štěstí 
a úspěchů. Každý z nás má nějaké sny, přání nebo cíle, 
a já vám z celého srdce přeji, aby se vám je podařilo na-
plnit. Ne vždy je cesta k nim jednoduchá, ale s odhodlá-
ním a podporou vašich blízkých věřím, že vše zvládnete. 
Vstupte do nového roku tou správnou nohou a nenechte 

se odradit případnými překážkami.
Chtěl bych vám také velice poděkovat za vaši podporu 

a důvěru, kterou jste mi letos opět projevili v senátních 
volbách. Moc si toho vážím a je to pro mě velký závazek. 
Společná práce může díky vám pokračovat naplno.

Rád bych vás také ujistil, že se na mě můžete kdyko-
liv obrátit. Ať už budete mít jakýkoliv problém, podnět, 
nebo nápad, jsem tu pro vás a vždy si vás rád vyslechnu. 
Chápu, že ne vždy se musíme na všem shodnout, ale prá-
vě díky otevřené diskuzi můžeme hledat ta nejlepší řeše-
ní a posouvat věci k lepšímu. Váš hlas je pro mě důležitý 
a vždy mu budu naslouchat.

Těším se na další společnou práci a věřím, že společně 
dokážeme mnohé.

S úctou a přáním všeho dobrého,
Zdeněk Hraba

Vše dobré…

Vánoční přání senátora
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Už jen pár dní do začátku vánočních svátků, které 
strávíme se svými blízkými a přáteli, kdy si od-
počineme od každodenní rutiny, vychutnáme si 

dobré jídlo a potěšíme se z dárků. Je to čas radostí, vůní, 
vzpomínání, klidu a pohody, čas roztopených krbů, ho-
řících svíček a světýlek. Každý může mít Vánoce spojené 
s jiným vjemem, ale všichni se na ně těšíme, na tu kou-
zelnou atmosféru plnou očekávání, kterou pociťujeme 
po celý adventní čas.

I u nás jsme advent jaksepatří přivítali. V sobotu 
30. listopadu uspořádaly hrusické spolky v sokolovně 
a na jejím venkovním prostranství tradiční vánoční jar-
mark. Venku to vonělo bramboráky a svařákem, pro děti 
byl k dispozici teplý čaj. Nechyběly ani domácí dobroty, 
sladké či slané s láskou připravované a cukrářské skvos-
ty místního zakázkového cukrářství Sladké plynutí.

Ale nebylo to jen o jídle, na jarmarku se hlavně nabí-
zely vánoční dekorace a návštěvníci zde také mohli na-
koupit dárky pro své blízké. Nabídka byla velmi pestrá 
– jmelí pro štěstí, adventní věnce a nejrůznější svícny, 
svíčky, živé květiny, kosmetika, hračky, výrobky z medu 
a včelího vosku, vánoční ozdoby, teplé ponožky a další 
předměty pro zkrášlení domova, pro radost či praktické 
využití.

Nechyběla ani tradiční dílnička pro děti, kterou při-
pravil Ladův národopisný soubor z Hrusic. Zde si děti 
mohly vymalovat obrázek, ozdobit perníček, vyrobit 
svícen z jablka nebo vánoční vrkoč. Také si mohly připo-
menout pár vánočních zvyků, jako je rozkrojení jablka 
a pouštění skořápek po vodě.

Na první adventní neděli MŠ Hrusice uspořádala 
lampionový průvod zakončený rozsvícením vánočního 
stromu. Vycházelo se tradičně od obecního úřadu, kde 
už byl instalován a nasvícen hrusický betlém. Pokračo-
valo se kolem kostela a kolečko po návsi končilo v za-
hradě MŠ. Děti ze školky přednesly básničky a pak jsme 

všichni společně koledou „Půjdem spolu do Betléma“ 
rozsvítili hrusický vánoční strom. Na konci nechyběly 
dobrůtky a teplý čaj a káva.

Hrusické spolky s podporou obce pro děti připravily 
i mikulášskou nadílku v sobotu 7. prosince před obec-
ním úřadem.

Kalendář akcí
Na několik dalších akcí v adventním čase i v novém roce 
se ještě můžete těšit. Vlastenecko-dobročinná obec ba-
ráčnická, MO Včelaři, Sbor dobrovolných hasičů a obec 
Hrusice vás srdečně zvou na tradiční vánoční zastavení 
se svařákem a hudebním doprovodem skupiny Amaté-
ři. Místo konání: Park Josefa Lady, v pátek 20. prosince 
2024 od 18.00 hod. Hrnečky na svařák s sebou.

Betlémské světlo: přijďte si v sobotu 21. prosince 
ve 12.00 hod. do hrusické hasičské zbrojnice pro plamí-
nek lásky, míru, naděje a přátelství.

Vánoční bohoslužba 24. prosince od 16 hod. v kostele 
sv. Václava. Kostel je na Štědrý den otevřen od 8.30 hod. 
s možností prohlídky betléma. K dispozici bude i bet-
lémské světlo.

Tříkrálová sbírka v naší obci proběhne v neděli 5. led-
na 2025. Koledníci, kteří máte zájem v naší obci koledo-
vat, nahlaste se na mnichovické farní charitě.

Sbor dobrovolných hasičů vás srdečně zve na hasičský 
ples v sobotu 25. ledna 2025 od 20.00 hod. v hrusické 
sokolovně. K tanci a poslechu zahraje Studio 95.

Baráčnický maškarní bál se uskuteční v sobotu 
1. března 2025 v hrusické sokolovně.

Advent v Hrusicích

ZAJÍMAVOSTI           Z HRUSIC
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VZPOMÍNKA

V sobotu 16. listopadu odešel na ne-
beský kůr prof. Josef „Pepík“ Zicha. 
Velká osobnost našeho kraje, vysoko-
školský pedagog, vedoucí inženýr při 
konstrukci Perkova 2m dalekohledu 
v Astronomickém ústavu ČSAV v On-
dřejově. Milující manžel, otec, děde-
ček,... Pro většinu z nás ale hlavně 
Člověk s obrovským srdcem otevře-
ným vždy a pro všechny, a s neuvě-
řitelně nakažlivým úsměvem a opti-
mismem, který ho do poslední chvíle 
neopustil. Právě díky Němu v našem 
kraji pravidelně zaznívá v době vá-
noční již 50 let Rybova mše vánoční. 
A znít bude i nadále!

Pepíku, děkujeme Ti za všechno!
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Je docela dobře možné, že ne každý  
obyvatel Hrusic si povšiml zajímavé 
skutečnosti – totiž faktu, že v posledních  
pěti letech se v obci nebývale rozvinul 
hudební život naplněný zejména  
produkcí tzv. vážné hudby.

Jeho centrem se přirozeně stal chrámový prostor 
kostela sv. Václava (kde se odehrála všechna vy-
stoupení), neboť jeho milé komorní prostředí, 

zvláštní duchovní atmosféra a hlavně akustické kvality 
jsou pro tyto účely neobyčejně vhodné.

Jako obecní kronikář se snažím pečlivě zaznamená-
vat všechny koncerty v obecních análech. Mohu tedy 
pro čtenáře Hlasu Hrusic i ostatní obyvatele naší obce 
podat jejich přehled, aby byl naprosto zřejmý onen po-
zoruhodný rozkvět hrusického hudebního života.

Pokud jsou mé záznamy správné, pak se v posledních 
pěti letech odehrálo v hrusickém svatostánku celkem 
13 hudebních vystoupení. Vezmeme-li do úvahy počet 
vystoupení během jednotlivých let, pak se zřetelně pro-
jeví určitá dynamika a rostoucí počet pořádání těchto 
koncertů:
Rok 2020 1 vystoupení
Rok 2021 2 vystoupení
Rok 2022 3 vystoupení
Rok 2023 3 vystoupení
Rok 2024 4 vystoupení

Celkově vzato se bezpochyby jedná o úctyhodný po-
čet, nicméně základní význam netkví pouze v počtu 
pořádaných vystoupení. Daleko důležitější a význam-
nější je skutečnost, s kolika pozoruhodnými hudebními 
soubory se mohli pravidelní návštěvníci seznámit a za-
poslouchat se do jejich hudby. Nejčastěji vystupovala 
komorní smyčcová kvarteta, ale posluchači se mohli se-
znamovat i se zvukem jiných hudebních těles s různým 
nástrojovým, resp. pěveckým obsazením.

Nejlepší ilustrací této pozoruhodné pestrosti bude 
opět prostý výčet vystupujících souborů:
Hudební soubor hrusické rodiny Kopeckých vystoupil 
celkem čtyřikrát.
Ericsson kvartet ze sousedních Mnichovic celkem dva-
krát.
Pěvecké Duo di Fiori také celkem dvakrát.
Během jednoho vystoupení se posluchačům představily 
tyto soubory:

České filharmonické kvarteto
Škampovo kvarteto
Piccolo coro & piccola orchestra
Pražský hradčanský orchestr
Hradčanský žesťový soubor

Ve všech případech se jedná o hudební tělesa vynika-
jící úrovně, přičemž proslulost některých často přesahu-
je hranice naší vlasti. Jednotliví muzikanti předváděli 
nadšeným posluchačům vskutku virtuózní ovládání hu-
debních nástrojů či lidského hlasu.

Během těchto koncertů zazněly v kostele sv. Václava 
skladby (či jejich části nebo úryvky) slavných světových 
i českých skladatelů. Posluchači se mohli těšit a radovat 
z poslechu děl G. Ph. Telemanna, A. Vivaldiho, J. S. Ba-
cha, W. A. Mozarta, L. van Beethovena, G. F. Händela, 
Ch. Gounoda, P. J. Vejvanovského, B. Smetany, A. Dvo-
řáka, J. Suka, L. Janáčka a mnoha dalších hudebních 
klasiků. Avšak nutno podotknout, že nechyběly ani 
skladby moderních autorů, například A. L. Webbe-
ra, L. Bernsteina, D. Šostakoviče, Elgara, F. Loeweho, 
M. Čakrta a dalších.

Celková pestrost a bohatství hudebních děl, která 
byla touto cestou nabízena návštěvníkům koncertů, je 
skutečně pozoruhodná. Každý z posluchačů si mohl na-
lézat a vychutnávat poslech skladeb, které potěšily jeho 
sluch i mysl. Proto také v závěru každého hudebního vy-
stoupení zněl z řad posluchačů velice hlasitý a dlouho- 
trvající potlesk, jenž byl vždy odměněn jedním nebo 
více přídavky.

Vše, co zde bylo uvedeno, tedy svědčí o tom, že v obci 
Hrusice díky péči pana starosty a obecního úřadu hudeb-
ní život vskutku rozkvetl nebývalou měrou. Ve středních 
Čechách (a možná i v jiných krajích České republiky) by 
se nenašlo mnoho obcí s podobně bohatým a zajímavým 
hudebním životem.

Bylo by nanejvýš vhodné a žádoucí, aby si obyvate-
lé naší obce této její jisté výjimečnosti co nejvíce vážili 
a svůj kladný vztah vyjadřovali především hojným po-
čtem návštěv jednotlivých koncertů. Vždyť si tak mohou 
velmi snadno báječně obohatit svůj kulturní život a zís-
kat úžasné hudební zážitky.

Snad za všechny posluchače mohu říci, že si nelze než 
přát, aby hrusický hudební život i nadále bohatě rozkvé-
tal a stal se výsostným znakem kulturnosti naší staro-
bylé obce a jejích obyvatel!

Martin Hemelík st.,
kronikář obce  

a vděčný pravidelný návštěvník koncertů

ZAJÍMAVOSTI           Z HRUSIC

Musica viva aneb hudební život v Hrusicích  
v letech 2020–2024
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Umýt okna, odstranit pavučiny, chtělo by to už vy-
malovat byt, umýt skleněné nádobí, které se 
bude používat na Štědrý večer, koupit stromeček, 

ozdobit ho, koupit jmelí na lustr, napéct vánoční cukro-
ví, koupit kapra, udělat bramborový salát... Stačí to? Ne! 
Hlavní je úklid v duši. Když se tam „podíváme“, jak to 
tam vypadá? Kdy jsme jednali proti svému svědomí? 
Třeba děti, když neposlechly maminku, tatínka, poháda-
ly se nebo popraly se sourozenci…

Děti se těší na Ježíška. Většinou se tím myslí ne Ježíšek, 
ale dárky. Věříme na Ježíška, nebo spíše věříme, že Je-
žíš je a žije. Stal se pro nás člověkem, narodil se z Panny 
Marie, jak si to o Vánocích připomínáme. Pak za nás um-

řel na kříži, aby nám mohly být odpuštěny hříchy a my 
se mohli jednou dostat do nebe. Nebudeme-li jako děti, 
do nebe se nedostaneme. Ne děti vzrůstem, ale čistým 
srdcem. „Blahoslavení čistého srdce, neboť oni budou vi-
dět Boha.“ Ježíš nás má rád a chce, abychom i my měli 
rádi jeho. Jak je to s naší vírou v Ježíše a láskou k němu? 
To je také jedna z otázek ke generálnímu úklidu duše,  
té pravé přípravy na Vánoce.

Radost z Božího Syna, který se pro nás stal člověkem 
a nepřestal být Bohem.

Přeje a žehná P. Ivan Kudláček, 
farář mnichovicko-hrusické farnosti

Mše svatá ve Struhařově v nedě-
li 22. 12. 2024 a v Senohrabech 
ve čtvrtek 26. 12. 2024 nebude.

Mše svatá ve Zvánovicích bude 
ve čtvrtek 2. 1. 2025 v 15 hod.

Betlém v Hrusicích lze zhlédnout 
i v rámci programu  www.krestans-
kevanoce.cz.

Betlémy v Mnichovicích a v Hrusicích lze zhlédnout v kostele přede mší svatou nebo krátce po ní 
 či po domluvě až do konce ledna.

Příprava na Vánoce

DÁ-LI PÁN BŮH, POŘAD BOHOSLUŽEB V DOBĚ VÁNOČNÍ A NOVOROČNÍ 
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Dne 4. listopadu se v klubovně na fotbalovém hřišti 
uskutečnila výroční valná hromada TJ Sokol Hrusice. 

P o přivítání a provedení nutných procedur přednesl 
Jan Novák zprávu o činnosti, kde mimo jiné zmínil 
několik akcí, které se podařilo za pětileté období 

uskutečnit. Konkrétně se jednalo o připojení objektu so-
kolovny k veřejné kanalizaci, zavedení plynu do výčepu, 
rozvinutí tepelné izolace nad sálem sokolovny, instalace 
dálkového ovládání vrat nebo provedení zápisu garáže 
do katastru nemovitostí. V prostorách v 2. NP sokolovny 
využívá dvě místnosti dětská skupina a jednu místnost 
dětský kroužek malování. Byly narovnány majetkové 
vztahy k pozemkům tak, aby odpovídaly aktuálnímu 
oplocení, a zakoupena vřetenová sekačka na fotbalové 
hřiště. Dále se v tomto období podařilo zajistit převe-
dení pozemku, na kterém se fotbalové hřiště nachází, 
do vlastnictví Sokola. Díky tomu mohla být započata vý-
stavba nového zázemí, které bylo dokončeno v loňském 
roce. Byla také zhotovena vrtaná studna, která je zdro-
jem závlahy hřiště, a provedena instalace automatického 
zavlažování. Zatím posledním významnějším počinem je 
dodání tribuny na západní část hřiště.

Po zprávách o činnosti jednotlivých oddílů a zprávě hos-
podáře, které valná hromada vzala na vědomí, schválila 
úkony provedené Janem Novákem v době po uplynutí 
jeho mandátu předsedy TJ. Následovalo odsouhlasení 
znění nového textu stanov spolku.

Letošní valná hromada byla navíc volební. Spolek si 
do svého čela zvolil nový výkonný výbor ve složení Andrea 
Stocková, Petr Sirotek, David Novák, Jiří Procházka a Jan 
Novák, který nadále zůstává ve funkci předsedy.

Dovolujeme si poděkovat nejen těm, kteří se valné 
hromady zúčastnili, ale také všem, kteří jakýmkoli způ-
sobem přispívají ke zdárnému fungování Sokola. Od cvi-
čitelů, lektorů, trenérů, vedoucích oddílů přes hráče, cvi-
čence, fanoušky a v neposlední řadě našim sponzorům, 
nezištným pomocníkům, ať ze strany ostatních spolků, 
firem, tak jednotlivců. Jedno velké poděkování patří také 
obecnímu úřadu Hrusice. Jsme za jejich pomoc vděčni 
a doufáme v další rozvoj spolupráce v rozšiřování pohy-
bových a dalších aktivit v Hrusicích.

Přejeme všem klidný konec roku a krásné Vánoce. 
V novém roce pak vše dobré.

Za TJ Sokol Hrusice
Jan Novák, předseda

V poslední době již neexistovalo 
a neexistuje mnoho příležitostí k tomu,  
aby se případný zájemce dozvěděl  
nějaké nové informace o nejslavnější 
hrusické architektonické památce – 
farním kostele sv. Václava. A přece  
se jedna z takových příležitostí naskytla. 
Stalo se tak při nedávné hrusické  
„Noci kostelů“. (Konala se v pátek  
7. června 2024.)

V rámci tohoto chvályhodného kulturního počinu 
se uskutečnila přednáška akademického malíře 
a restaurátora Michala Tomka ze sousední obce 

Senohraby, jenž právě před 30 lety (tj. v roce 1994) re-
stauroval barokní obraz sv. Václava, který visí upro-
střed jižní stěny chrámové lodi. Pro všechny přítomné 
posluchače, kterých bohužel tentokrát opravdu nebylo 
příliš mnoho, poskytla tato přednáška velmi přístup-
nou a vstřícnou formou zajímavé a přitom zcela nové po-
znatky o některých prvcích interiéru hrusického chrámu 
Páně. Dovolím si předpokládat, že by mohly být zajímavé 
také pro čtenáře Hlasu Hrusic.

Výroční valná hromada TJ Sokol Hrusice

Zcela nové informace o některých prvcích  
interiéru kostela sv. Václava v Hrusicích

Toulky naší historií



› 12 ‹

Tyto poznatky se týkaly především dvou pozoruhod-
ných obrazů umístěných v hrusickém kostele – obra-
zu sv. Václava a obrazu Panny Marie Karlovské. Díky 
tomu, že se mistr Tomek kdysi seznámil velice důkladně 
a detailně s oběma obrazy při jejich restaurování, mohl 
ve své přednášce sdělit všem zúčastněným neobyčejně 
interesantní a důležité informace o obou výtvarných 
dílech.

Nejprve bych rád zmínil některé části přednášky mis-
tra Tomka týkající se barokního obrazu sv. Václava. Pro 
mne byly zaplněny zcela novými informacemi, které byly 
nejen velice pozoruhodné, ale také překvapivé, neboť 
jsem mnohokrát ve svých dřívějších textech psal o tom, 
že se jedná o výtvarné dílo, jež mělo pocházet z roku 
1619, a bylo původně určeno jako oltářní obraz.

V zásadě jsem přitom používal informace o tomto 
obrazu způsobem, kterým byly tradovány v nejrůzněj-
ší literatuře věnované hrusickému kostelíku. Měl jsem 
sice již dříve jisté pochybnosti o správnosti těchto in-
formací, avšak pro nedostatek jiných jsem je používal, 
i když příliš nesouhlasily s tím, že ve zmíněném roce 
1619 byl hrusický chrám Páně stále ještě utrakvistic-
ký a byl zasvěcen sv. Mikuláši. K proměně hrusického 
kostela v katolický svatostánek (a k vyhnání posledního 
utrakvistického kněze Matěje Plzeňského) totiž došlo 
až v roce 1624 v souvislosti s procesy rekatolizace čes-
kých zemí, kdy byla hrusická farnost podřízena soused-
ní mnichovické farnosti, jež byla v té době spravována 
jezuitskými faráři.

V tomto ohledu na mne dříve působily zprávy o vzniku 
oltářního obrazu v roce 1619 poněkud nepatřičně. Vždyť 
znázorňoval světce, který byl spolu se sv. Janem Nepo-
muckým pro český barokní katolicismus tak důležitou, 
či dokonce ikonickou osobností. S tím souvisí také další 
podivuhodná okolnost – totiž ta, že na počátku dvacá-
tých let 17. století byl hrusický kostel již nejméně po dvě 
staletí zasvěcen sv. Mikuláši. (Přesvěcen na dnešní za-
svěcení byl až o více než 200 let později – v roce 1856 
v souvislosti s opětovným povýšením hrusické farnosti 
na samostatnou kolaturu.) Nicméně jinou zprávu o vzni-
ku obrazu jsem v literatuře nenacházel, a proto jsem 
mohl o jejím pochybném charakteru či nesprávnosti jen 
a jen spekulovat.

Naštěstí přednáška mistra Tomka obsahovala infor-
mace, které mým pochybnostem dodaly patřičné odů-
vodnění a základ a tím tradované zprávy o době vzniku 
obrazu fakticky vyvracely. Restaurátor totiž vyprávěl 
o tom, že při práci na restaurování obrazu sv. Václava 
odhalil některé podstatné skutečnosti, které rozhodně 
nebyly v souladu s tradovanými a běžně používanými 
zprávami o tom, kdy obraz sv. Václava vznikl.

Tato restaurátorova odhalení totiž ukázala, že obraz 
byl namalován na podkladu, který byl v českém barok-
ním malířství rozhodně používán až ve druhé polovi-

ně 17. století. A především se malíři Tomkovi podaři-
lo v pravém dolním rohu obrazu správně přečíst nápis 
udávající datum vzniku obrazu. Předtím byl nápis tý-
kající se onoho data čten výše uvedeným způsobem, 
tedy „Léta Páně 1619“, a byl přijímán jako naprosto 
směrodatný. Nicméně podle sdělení restaurátora byly 
obě číslice „jedna“ v datu napsány různým způsobem. 
Takové zapsání by bylo přinejmenším podivné a kromě 
toho druhá číslice byla napsaná ve stylu, který daleko 
více napovídal tomu, že se jedná o číslici „sedm“ a ni-
koli o číslici „jedna“. Na základě tohoto zjištění se mi-
str Tomek po mém soudu zcela a naprosto oprávněně 
domnívá, že správné datum vzniku obrazu je rok 1679. 
Tato informace byla a je pro mne neobyčejně důleži-
tá, neboť ospravedlňuje mou nejistotu a dobře zakládá 
zdůvodnění mých předchozích pochybností. A navíc ji 
lze vhodně propojit s předpokladem, že do doby kon-
ce 17. století také zřejmě spadá rozhodnutí o podstat-
né barokní přestavbě hrusického kostela sv. Mikuláše 
(později sv. Václava). V tomto směru tedy bude vskutku 
případné a potřebné, když bude pro futuro vznik tohoto 
cenného barokního výtvarného díla datován správně 
do konce sedmdesátých let 17. století. Díky odhalením 
malíře a restaurátora Michala Tomka se tak podařilo 
náramně zpřesnit historii významné části interiéru 
hrusického chrámu Páně.

Ale nejen to. Velice rád bych informoval čtenáře Hla-
su Hrusic rovněž o tom, že v přednášce mistra Tomka 
bylo náležitě a pro mnohé posluchače (včetně mne) zcela 
nově osvětleno, proč se na interiérové straně zazděného 
románského portálu v severní stěně chrámové lodi na-
chází na (bohužel velice nevhodném a značně neestetic-
ky působícím) sololitovém podkladu restaurovaný obraz 
Panny Marie.

V tomto případě se totiž jedná o kopii (s neurčitým 
datem vzniku – pravděpodobně vznikla v prvé polovině 
19. století) obrazu barokního malíře Jana Jiřího Hein-
sche (1647–1712) „Panna Maria Karlovská“ (tzv. Mater 
gravida, tj. těhotná Matka (Boží)). Rovněž okolnosti ná-
lezu této kopie plasticky popsal mistr Tomek. Kdysi byl 
totiž upozorněn mnichovickým administrátorem hrusic-
ké farnosti, že se kdesi v koutě kostela na panské tribuně 
nachází zmačkaný a zaprášený obraz na plátně. Když se 
ho mistru Tomkovi podařilo opatrně narovnat, ukázalo 
se, že se jedná právě o jednu z kopií Heinschova obrazu. 
Malíř Tomek tuto kopii perfektně zrestauroval a od té 
doby visí nezarámovaná na sololitovém podkladu v hru-
sickém kostele.

K historii originálního obrazu připojil mistr Tomek 
ještě další pozoruhodné informace týkající se jeho auto-
ra. „Malíř barokní zbožnosti“ Jan Jiří Heinsch pocházel 
sice z polského Kladska, ale v roce 1679 se usadil v Pra-
ze a později úzce spolupracoval s řádem Řeholních ka-
novníků sv. Augustina z pražského kláštera na Karlově. 
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Obraz těhotné Panny Marie namaloval na objednávku 
karlovského arciopata Jana Václava Luňáka. V roce 1697 
bylo plátno umístěno v klášterním kostele Panny Marie 
a sv. Karla Velikého v Praze na Karlově.

Poměrně záhy potom (v roce 1705) však existence 
obrazu vyvolala prudký spor mezi augustiniány na čele 
s arciopatem Luňákem a tehdejším pražským arcibis-
kupem Janem Josefem Breunerem (ve funkci působil 
v letech 1694–1710), který považoval zobrazení gravid-
ní Panny Marie za naprosto pohoršující a nepřijatelné, 
a navíc mu pravděpodobně vadila také velká popularita 
tohoto obrazu mezi věřícími přesvědčenými o jeho zá-
zračném působení. Spor byl neobyčejně urputný a mu-
sel se řešit i ve Vatikánu, nicméně za arciopata Luňá-
ka se tehdy postavil habsburský císař a nekorunovaný 
český král Josef I., a tak obraz zůstal na svém místě 
až do roku 1785, kdy byl přenesen do nedalekého kos-
tela sv. Apolináře, kde se nachází dodnes. (V kostele 
na Karlově je v současné době umístěna kopie obrazu 
od J. V. Hellicha z roku 1871.)

O tehdejší velké popularitě a oblíbenosti obrazu tě-
hotné Panny Marie svědčí značné množství malířských, 

stejně jako sochařských a grafických kopií, jež v Čechách 
vznikaly během celého 18. a 19. století. Od originálního 
obrazu se tyto kopie dost často liší, i když základní kom-
pozice je zachována. Obraz se stal také námětem mnoha 
tištěných tzv. „svatých obrázků“ a kult Panny Marie Kar-
lovské se přirozeně velice rozšířil zejména mezi budou-
cími rodičkami. Ostatně je zajímavé, že se její obrázek 
objevil jako symbol mateřství rovněž ve znaku sdružení 
pražských porodních bab.

Jedna z kopií obrazu se pravděpodobně spletitý-
mi (a dnes již neznámými) cestami ocitla také v koste-
le sv. Václava v Hrusicích, kde ovšem nakonec skončila 
zmačkaná kdesi v koutě panské tribuny. Naštěstí se do-
stala do rukou restaurátorského mistra Tomka, který ji 
dokonale zrestauroval, za což mu náleží čest a chvála, 
a proto dnes může zdobit hrusický svatostánek.

Martin Hemelík st., hrusický kronikář

(Zpracováno na podkladě přednášky pana Michala Tom-
ka a publikace Šroněk, M.: Jan Jiří Heinsch, malíř ba-
rokní zbožnosti., katalog výstavy, Praha 2006.)

TŠ Blanky Vášové
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